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El Sr. Domingo Jiménez Bel-
trán, en una llunyana visita 
a Andorra com a director de 
l’Agència Europea de Medi Am-
bient, ens va dir que, si s’acabés 
amb la corrupció, el 98% dels 
problemes mediambientals del 
planeta desapareixerien. 

Que una de les persones que 
disposava de més i millor infor-
mació, científica i política, ho 
afirmés amb tanta rotunditat 
va ser colpidor. Per aquest fet, 
vaig pensar que per lluitar con-
tra l’escalfament global, contra 
la desforestació, la incineració 
de residus, la contaminació 
de l’aire, la pèrdua de la bio-
diversitat, el tràfic d’espècies 
protegides, etc. no n’hi havia 
prou amb l’ecologisme. S’ha-
via d’actuar activament contra 
la corrupció. Perquè ja no n’hi 
havia prou amb fer campanyes 
de sensibilització de la pobla-
ció. Feia falta quelcom més que 
articles de divulgació, d’opinió, 
i manuals de bones pràctiques. 
Com que, mentre que uns pro-
hibien certes pràctiques, d’al-
tres les feien d’amagatotis. Ca-
lia actuar per evitar-ho.

Ara bé, aquests altres no ho 
fan sols. Sovint cal la firma 
d’un funcionari per obtenir un 
tracte de favor; o per manipu-
lar la comptabilitat pública; o 
perquè alguna empresa o ins-
titució faciliti factures falses. 
Sempre intervenen persones 
que, de grat o per força, col-
laboren amb ells, dins i fora 
de l’Administració. Vivim a 
l’època dels embolics, amb una 
corrupció institucionalitzada. 
Fins i tot, en alguns casos, amb 

una corrupció legitimada. 
Lamentablement, no tenim 

cap sistema establert per pro-
tegir les persones decents que 
vulguin denunciar, de forma 
eficaç, el que veuen passar so-
bre la seva taula de treball. Em 
refereixo tant als treballadors 
de l’Administració com als de 
l’empresa privada. Aquelles i 
aquells que es mosseguen la 
llengua en veure com, amb tri-
pijocs legals o il·legals, els que 
més critiquen l’Administració, 
més diners en treuen. 

Fins al punt que la toleràn-
cia social amb aquestes corrup-
teles fa fredor. Perquè res esti-
mula tant la corrupció com la 
sensació d’impunitat dels cor-
ruptes. En això, el llenguatge 
hi té molt a veure. Només cal 
recordar el que va dir el cònsol 
de Sant Julià sobre l’interven-
tor comunal, aquell funcionari 
que fiscalitza certes operaci-
ons perquè es facin amb lega-
litat, durant l’escàndol de les 
targetes de crèdit. Després de 
la detenció i judici ràpid dels 

cònsols que el van precedir, 
així com de la detenció i judici 
de l’interventor de la corpo-
ració, el cònsol el va intentar 
justificar i va dir que va ser un 
delicte “suau”, que podria ha-
ver fet “qualsevol”. No hi patiu, 
doncs, que no ha estat res!

D’aquí ve l’interès de donar 
suport a entitats i organitza-
cions que treballen de valent 
a favor de la transparència, i 
contra la corrupció. Una d’elles 
és la Xnet (xnet-x.net). A la 
seva web es defineix com un 
projecte activista. No és una 
organització formal, amb càr-
recs, sous i tota la resta. Els 
seus membres són activistes 
que s’hi involucren  en la me-
sura  que volen i poden. 

Xnet, com a membre de la 
coalició europea Whistleblo-
wer-EU, que agrupa les or-
ganitzacions més actives en 
matèria de defensa dels aler-
tadors/denunciants d’infor-
mació sensible per a l’interès 
general, acaba d’anunciar un 
fet històric, aconseguit des-
prés de dos anys de lluita per 
convèncer la Comissió Europea 
que això era legalment possible  
i, a més, obtenir que inclogués 
gairebé totes les seves recoma-
nacions.

El fet és l’anunci del primer 
vicepresident de la Comissió 
Europea, Frans Timmermans, 
de la proposta de directiva que 
protegirà els alertadors, de-
nunciants o whistleblowers. La 
bona notícia és que ofereixen, 
a la resta de països, un esbor-
rany de projecte de llei per la 
protecció total dels alertadors.
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Segons el cònsol, 
era un delicte ‘suau’ 
que podria haver 
comès ‘qualsevol’

Res estimula tant 
la corrupció com la 
sensació d’impunitat 
dels corruptes

Avui arriba a les pantalles de tot 
el món Avengers: Infinity War, 
l’esperadíssima nova pel·lícula 
de Marvel. Ironman, el Capità 
Amèrica, Hulk, Thor, Spider-
man i molts (però molts!) altres 
herois lluitaran conjuntament 
per salvar l’univers dels malè-
fics plans del tot poderós Tha-
nos... i per recaptar milers de 
milions de dòlars que aniran di-
rectament a les butxaques d’uns 
quants magnats de Hollywood. 

Vull dir abans de res que no 
soc amant dels còmics de su-
perherois ni de les pel·lícules 
d’aquest univers cinematogrà-
fic. Però, com tants altres afi-
cionats al cinema, m’he deixat 
entabanar per aquest fenomen 
sense precedents. Almenys que 
jo recordi. Cada vegada que em 
proposava anar a veure una 
nova pel·lícula d’aquesta sè-
rie ho feia amb l’esperança de 
veure-hi alguna cosa nova. Però 
sempre em trobava amb el ma-
teix. Són divuit les pel·lícules 
de superherois realitzades per 
l’estudi Marvel fins al moment. 
I divuit són les vegades que he 
ensopegat amb la mateixa pe-
dra.

Com he pogut ser tan crèdul? 
Fàcil: gràcies a unes campanyes 
promocionals bestials que han 
estat molt ben orquestrades i 
que han sabut renovar l’interès 
per unes produccions calcades 
les unes de les altres. A banda 
de desenvolupar uns interes-
sants mecanismes serials (com 
les famoses escenes postcrèdits, 
on es donen pistes sobre el que 
veurem en futurs capítols).

Això sí, són pel·lícules espec-
taculars visualment. Són pur 
entreteniment i diversió. I aquí 

sí que no hi tinc res a dir. En la 
majoria de casos, tant els direc-
tors com els guionistes han tro-
bat un equilibri perfecte entre 
drama, comèdia i acció apte per 
a tots els públics. La fórmula 
perfecta per generar uns ingres-
sos milionaris a nivell mundial. 
Pensant-ho bé, té tot el sentit 
del món no voler tocar ni una 
coma d’allò que funciona. Però,  
es clar, aquesta fórmula no és 
apta per a tothom. I hi ha qui ha 
fracassat en l’intent (com War-
ner Bros, amb les adaptacions 
dels còmics de DC).

El que em preocupa de tot 
això és que s’està produint una 
mena d’homogeneïtzació nar-
rativa en les grans superpro-
duccions. No hi ha marge per 
a la innovació o per al risc. I és 
una veritable llàstima tenint 
en compte que actualment es 
disposa de la tècnica necessària 
per recrear mons inimaginables 
de la forma més versemblant 
possible. I si aquesta tècnica es 
posés a disposició d’altres ti-
pus d’històries, o de directors, 
potser estaríem vivint un dels 
moments més fantàstics de la 
història del cinema.

Qui ho sap... Potser cal espe-
rar que la fórmula s’esgoti per 
obrir noves portes. S’esgotarà 
amb Avengers: Infinity War? La 
resposta, aquest cap de setma-
na en els millors cinemes.

L’hora dels superherois

Com he pogut 
ensopegar divuit  
vegades amb les 
‘pel·lis’ de la Marvel?
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